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گروه اقتصــادی -وزیر جهاد 
کشــاورزی گفــت: ارز مــورد نیاز 
کالاهای اساسی به هر طریقی بایست 
تامین شود و دســتور آن ها را داده اند 
و ایــن روال در حال ادامه پیدا کردن 
اســت. تلاطم های جزئــی هم حتما 

اصلاح خواهد شد.
 غلامرضــا نــوری قزلجه وزیر 
جهاد کشاورزی پس از جلسه هیات 
دولت با حضور در جمع خبرنگاران 
مشکل ایجاد شده در زمینه پسته های 
صادراتی ایران بــه اروپا گفت: برای 
ایراداتــی که گرفته بودند، نامه نگاری 
کردیم و مذاکراتی هم صورت گرفت.  
همه ی اشکالاتی که گرفته بودند برای 
محصــول ایرانی نبــود، بلکه برای 

محصول کشورهای دیگری هم بود.
نوری قزلجه تاکید گفت: آن ها به 
پسته کشورهای دیگر هم ایراد گرفته 
بودند، تنها مال ما نبود و بعضی از آنها 

را به نام ما نوشته بودند که تمام این ها 
اصلاح شد.

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: 
بــه ما فرصتی دادنــد تا تذکرات فنی 
که برای این مســئله دادند را اصلاح 
کنیم، همــکاری با اتحادیه مربوطه و 
تعاونی هــای مربوط به پســته کارها 
درحال انجام اســت و مسئله خاصی 

هم نبود.
نوری قزلجه در پاسخ به سوالی 
درباره افزایش قیمت کالاهای اساسی 
طــی روزهــای گذشــته در حوزه 
لبنیات و گوشــت و تخم مرغ گفت:  
موضع گیری مهم تر از ما موضع گیری 
آقــای رئیس جمهور بود که ایشــان 
چنــد روز قبل تاکید کرده  بودند و من 
مصاحبه هم کردم کــه ارز مورد نیاز 
کالاهای اساسی به هر طریقی بایست 
تامین شود و دســتور آن ها را داده اند 
و ایــن روال در حال ادامه پیدا کردن 

است.
 وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: 
ایــن موضوع تلاطم های جزئی را در 
بــازار ایجاد کرده بود که با  دســتور 
رئیس جمهــور بــه نظــرم آن ها هم 
برطرف می شــوند و فرایند تامین ارز 
و تامین کالاهای مدنظر تولید و بعضاً 
وارداتی که در این حوزه داریم با همان 
نظمی که در ماه های گذشته بود ادامه 

پیدا خواهد کرد.
قزلجه در خصوص اینکه ارز ۲۸ 
هزار و پانصد تومانی تعدیل شــد  یا 
خیر،  گفت: خیر . فعلًا همان بیست و 
هشت و پانصدی است و فرایند مانند 
ماه های گذشته ادامه پیدا می کند و آن 
تلاطم های جزئــی هم حتما اصلاح 
خواهد شد. البته بعضی از محصولات 
مربوط به شــرایط فصلی است، مانند  
بعضی از ســبزی ها  که آن هم طبیعی 
است و با تغییر شرایط فصلی برطرف 

خواهد شد.
وی در خصــوص کمبــود کره 
گفت: این قانون دســت ما را بســته 
است. گاهی می گوییم تولید  کم شده 
و یــا در تامین آن مشــکلی به وجود 
 می آید، گاهی هم ما کالا را داریم ولی 
برای مصــرف داخلی کمتر عرضه و 

صادر می شود.
 نوری ادامه داد: تا این تاریخ بیش 
از دو برابر ســال گذشته کره از کشور 
صادر شــده اســت که این موضوع 
نشان دهنده مزیت نسبی در صادرات 
بوده است و کره تولیدی به آن سمت 

سوق پیدا کرده است.
وزیــر جهادکشــاورزی اظهار 
داشــت: ما خواســتار این هستیم که 
بخشی از این کار منع شود و وارد بازار 
داخلی  شود. ولی قانون به شدت این 
فراینــد را منع کرده اســت تا به دلیل 
تنظیم بازار ما صادرات را ممنوع کنیم.

قزلجه نوری گفت: با تشکل های 
مربوطه جلساتی داشــته  ایم.فرایند 
مربوط به ورود کالا به بازارهای داخلی 
رو به افزایش است البته تغییراتی هم 
در پایه ارزی اتفاق افتاد که برای تنظیم 
بازار اقتصاد کمک کننده بوده اســت. 
پیگیری های ما و تغییر پایه ارزی اتفاق 
افتاده اســت. من پیش بینی می کنم که 
در هفته هــای پیش رو به تدریج  این 
رویه به سمت عرضه در بازار شیفت 

پیدا می کند.
وزیــر جهــاد کشــاورزی در 
خصوص  تنظیم بازار  گوشت گفت: 
گوشــت تنظیم بازاری هنوز وجود 
دارد. بخشــی از گوشت کشور از این 
طریق وارد می شود و طبیعتا  موجودی 
و مقــدار آن کم اســت.  به طورکلی 
حدود هفت درصد گوشــت کشور 
را وارد می کنیــم کــه از این ۷ درصد 
هم یک سوم آن با ارز ترجیحی برای 

تنظیم بازار وارد می شــود. یعنی یک 
مقدار بسیار جزئی است که شاید نیم 
ساعت تا چهل دقیقه هم بیشار بر روی 
قفسه فروشگاه ها روزانه دوام نیاورد 

که این مورد هم طبیعی است.
 قزلجــه نــوری در خصوص 
واردات روغن خام و اینکه گفته شده 
این میزان برای شــش ماه دوم ســال 
کافی نیســت، گفت: در مورد کفایت 
آن  مشکلی نداریم ولی در مورد قیمت 
آن قیمت جهانی مقداری افزایش پیدا 
کرده  است و احتمال  تغییراتی جزئی 

خواهد بود.

نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی:

تلاطم های جزئی در قیمت برخی کالاهای اساسی حتما اصلاح خواهد شد

گــروه اقتصــادی - عضــو 
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شورای اســلامی گفت: مولدسازی 
از ابتدا با سیاست های نادرست پیش 
رفت و در عمل شکست خورده است 
و دولت با این حجم از کسری بودجه 
عاجز از مولدسازی دارایی های خود 

است.
روح الله ایزدخواه عضو کمیسیون 

صنایــع و معــادن مجلس شــورای 
اســلامی در رابطه با ارزیابی خود از 
تأثیر مولدســازی اموال و دارایی های 
مازاد دولت در رشــد اقتصادی اظهار 
کرد: مولدسازی از ابتدا به صورت غلط 
و با سیاست های نادرست پیش رفت و 
در عمل شکست خورده است و بدنه 
اجرایی دولت، در تغییر شیوه فروش 

این اموال با ما همراهی نمی کنند.

وی با تاکید بر اینکه مولد سازی 
به شیوه گذشته تا این لحظه شکست 
خورده است، گفت: آقایان باید از مسیر 
مجلس به ســمت اجرای این تصمیم 
برونــد و مجلــس را از آن خط نزنند. 
در خصوصی ســازی بــا آن حجم از 
نظــارت، باز هم واگذاری های غلط و 
نادرستی رخ داد اینکه چطور در مولد 
سازی، بدون مسیر مشخص قرار است 

این مسیر پیش برود؛ برای ما ابهام دارد.
ایــن نماینده مجلس شــورای 
اســلامی افزود: ما از ابتدا مخالف این 
روند بودیم و در مجلس قبل هم آن را 

اعلام کردیم. 
نظر ما این اســت که مولد سازی 
در قالب یک قانون مشخص از مجلس 
بگذرد. برای مثال دولت لایحه ای در 
این زمینه ارائه بدهد یا مجلس برای آن 

طرحی تدوین کنــد و ما را در منگنه 
اصل ۱۱۰ قــرار ندهند و اجازه ورود 

مجلس را بدهند.
ایزدخــواه بیان کرد: این ســاز و 
کار موجود به بن بســت رســیده و 
پاســخگوی وضعیت مــورد انتظار 
نیســت. در حال حاضر دولت با این 
حجــم از کســری بودجــه عاجز از 
مولدســازی دارایی های خود است و 

راهکار این است که دولت برای تحقق 
این امر از مسیر مجلس عبور کند.

وی تصریــح کــرد: این مصوبه 
در هیئــت عالی ۷ نفره مولدســازی 
دارایی هــای دولت پیــش می رود و 
دســت مجلس در حال حاضر بسته 
اســت اما اگر مجلس به آن ورود کند، 
راهکارهای خوبی به دولت پیشــنهاد 

خواهد داد.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصــادی -در کمتر از 
چهــار ماه تــا پایان ســال، دولت به 
فکر تعیین تکلیــف یکی از بند های 
مهم بودجه ســال افتاده است. این در 
شرایطی اســت که چند ماهی نیز از 
ابــلاغ آیین نامه واردات خودرو های 
کارکرده می گــذرد و هنوز خبری از 
اجرایی شدنش در این دولت نیست.

اواخــر تیرمــاه ۱۴۰۳ بود که 
ســخنگوی دولــت ســیزدهم در 
حاشــیه جلســه هیئت دولت از به 
سرانجام رســیدن آیین نامه واردات 
خودرو های کارکــرده پس از ماه ها 

تعلل خبر داد. 
این در شــرایطی بود که دولت 
ســیزدهم در حال آماده شــدن برای 
خروج از پاســتور بــود و انتظار ها 
برای اجرایی شدن آیین نامه واردات 
خودرو هــای کارکــرده در دولــت 
جدید دو چندان شد، اما این انتظار با 
گذشت هفته ها و ماه ها از عمر دولت، 
هنوز به نتیجه مشخصی نرسیده است 
تا جایی که صدای رئیس مجلس نیز 
درآمد و گفت: دو ســال اســت که 
واردات خــودروی دســت دوم را 
تصویــب کردیم، چــرا نمی گذارند 
خودرو وارد شود؟ چطور می شود در 
سال بیش از ۸ میلیارد دلار قطعه وارد 
می کنند ولی برای واردات خودروی 

کارکرده می گویند پول نیست؟
با این حال، پس از انتقاد قالیباف 
بــه بی توجهی دولــت در خصوص 
واردات خودرو های کارکرده، هیئت 
وزیــران تصمیم گرفت تا بند )ت( از 
تبصره ۹ ماده واحــده قانون بودجه 
۱۴۰۳ را پس از ماه ها، تعیین تکلیف 
کنــد. بندی خودرویی که بر واردات 
خودرو های نــو و کارکرده )با عمر 
کمتر از پنج ســال( برقی و هیبریدی 
به داخل کشور تأکید داشت و خبری 
از واردات خودروی کارکرده بنزینی 

نبود.
اولویــت دولت بــا مردم 

مغایر است؟
براین اســاس، هیئــت وزیران 
دولت چهاردهم بدون توجه به اینکه 
برای تعیین تکلیف آیین نامه واردات 
انواع خودرو های کارکرده )مصوب 
دولت قبل( تصمیمی بگیرد، ترجیح 

داد تا برای واردات خودرو های برقی 
و نه بنزینی تصمیــم فوری بگیرد و 
آیین نامــه اجرایی بنــد )ت( تبصره 
۹ بودجــه ۱۴۰۳ را تصویب و ابلاغ 
کنــد. آیین نامه ای کــه برای واردات 
خودرو های )نــو و کارکرده( برقی، 
هیبریدی و پلاگین، چراغ سبز نشان 

داده است. 
دولت در مــاده ۲ این آیین نامه 
تاکید دارد: ســازوکار تخصیص ارز 
مطابــق ماده )۲( آییــن نامه واردات 
خودرو های نو تصویب نامه ۲۳ دی 
ماه ۱۴۰۲ می باشــد. بنابراین، سقف 
ســالانه واردات خودرو هــای این 
آیین نامه، بر اســاس نیازسنجی بازار 
خودروی کشــور توسط کارگروهی 
متشــکل از وزرای صمت و اقتصاد 
و روســای بانک مرکزی و ســازمان 
برنامــه و بودجه مشــخص و تعیین 
می شود و در نهایت ابلاغ تصمیمات 
ایــن کارگروه متضمن موافقت بانک 

مرکزی است.
از ســوی دیگر، منابــع ارزی 
موردنیــاز این آیین نامــه با رعایت 
ضوابــط بانک مرکــزی از محل ارز 
حاصل از صادرات، ســرمایه گذاری 
خارجی و ســایر منابع مــورد تأیید 
بانــک مرکزی از جمله منابع ارزی با 

منشأ خارجی تأمین می شود.
فقط یک دستگاه

ایــن بخش از آیین نامه نشــان 
می دهــد کــه منابــع ارزی واردات 
خودرو هــای نو و کارکــرده، باید به 
تأیید بانک مرکزی برسد. رویکردی 
که به نظر می رسد دست بانک مرکزی 
را بــرای ســنگ اندازی در واردات 
خودرو باز گذاشــته است.همچنین 
در ماده ۵ آیین نامه، سه گروه را مجاز 
به واردات خــودرو )نو و کارکرده( 
کرده است. به گونه ای که شرکت های 
واردکننده از طریق ثبت ســفارش و 
واردکننــدگان حقیقــی )فقط یک 
دستگاه خودرو( از طریق ثبت آماری 
و سومین گروه نیز، شرکت های حمل 

و نقل هستند. 
نکته ای کــه در خصوص ماده 
مذکور حائز اهمیت و توجه اســت، 
تأکید بــر واردات خودرو توســط 
اشــخاص به صورت ثبــت آماری 
است. سازوکاری که به ظاهر خبری 
خــوش بــرای اشــخاصِ متقاضی 

واردات خودروســت، اما این روش 
در اجرا با ســد بزرگی بــه نام بانک 
مرکــزی مواجــه می شــود. به نظر 
می رســد استفاده از ثبت آماری برای 
واردات خودرو توســط هر شخص، 
در عمل نیازمنــد کارت بازرگانی و 
تأیید سیســتمی توسط بانک مرکزی 
اســت، در نتیجه این مــدل واردات 
برای همه مردم امکان پذیر نیســت و 
به نوعی رانت برای اشخاص خاص 

محسوب می شود.
ابهامــات مذکور در شــرایطی 
اســت که دولــت در آیین نامه اخیر 
به صراحــت بیان داشــته اســت که 
آخریــن اولویــت واردات خودرو 
برای متقاضیانی اســت کــه اقدام به 
ثبت سفارش خودروی برقی نمایند. 
این در حالی اســت که نخستین 
اولویت هــای واردات، اولاً بــرای 
متقاضیــان نوســازی حمل ونقــل 
عمومی و ثانیاً برای متقاضیانی است 
که هم زمان نســبت به ثبت سفارش 
خودرو احداث نیروگاه تجدیدپذیر 
و تجهیزات ایستگاه شارژ )متناسب با 
تعداد خودروی ثبت سفارش( اقدام 
نمایند. دو گروهی که شامل اشخاص 

نمی شود.
آیین نامه ای برای نشدن

از ســوی دیگر، سقف ۲۰ هزار 
یورویی بــرای خودرو های کارکرده 
در نظر گرفته شده است که با توجه به 
قیمت کارکرده های برقی و هیبریدی 
از مبدا کشــور های اروپایی، ژاپن و 
کرده جنوبی، عملا دست متقاضیان با 
سقف ۲۰ هزار یورویی برای واردات 
این مدل خودرو ها تا حدودی بســته 
است و نمی توان انتظار ورود گسترده 
چنیــن خودرو هایــی در چهارماهه 
پایانی ســال داشت، چراکه آیین نامه 
مذکور مربوط به قانون بودجه امسال 
اســت و اگر تمدید نشــود، در سال 

آینده اعتباری ندارد. 
همچنین باید در نظر داشت که 
تشکیل کارگروهی با حضور وزرای 
صمــت و اقتصاد و روســای بانک 
مرکزی و سازمان برنامه و بودجه، از 
موضوعاتی است که به نظر می رسد 
در مدت چهار ماه تا پایان عمر قانون 
بودجه امسال، اجرایی نشود و عملا 
روند واردات خودروهای مورد نظر 

را با وقفه چند ماهه مواجه کند.

بنابراین، همان طور که 
در ابتدای گزارش اشــاره 
شــد، دولت بدون توجه به 
آیین نامه ابلاغ شده )تیرماه 
خصــوص  در   )۱۴۰۳
واردات همــه خودرو های 
کارکرده، ترجیح داده است 
تــا از کنار ایــن آیین نامه 
عبور کنــد و برای واردات 
و  برقــی  کارکرده هــای 
هیبریدی فــرش قرمز پهن 

کند. 
مســیری که بــه نظر 
می رســد توفیق چندانی در 
تعدیل قیمت هــا در بازار 
خودرو و پاسخ به نیاز مردم 
برای خرید خودرو با قیمت 

مناسب نداشته باشد. هرچند 
همه این ها در شرایطی است 
کــه متقاضیــان واردات این 
خودرو ها باید از ســد بانک 
مرکزی نیز عبور کنند، سدی 
که با توجه به نوسانات ارزی، 
قد کشــیده اســت و حاضر 
نیست زیر بار فشار تقاضای 

ارزی برود.
مخالفت  پشت پرده 

با واردات خودرو
اما در شرایطی که بازار 
خودرو درحال مهیا شــدن 
بــرای ورود خودرو هــای 
وارداتی اعم از نو و دســت 
دوم به کشــور می شد تا هم 
مصرف کننــده اختیار عمل 

بیشــتری برای انتخاب داشته باشد و 
هم از انحصار چندین و چند ســاله 
خودروســازان داخلی که هنری جز 
گران کردن ندارند کاسته شود به نظر 
می رسد دولت نیز طرف انحصارگران 
داخلی را گرفته و نســبت به اجرای 
قانون واردات خودرو های کارکرده 

تعلل آگاهانه می کند. 
تعلل ۲ ســاله عدم اجرای قانون 
واردات خودرو دست دوم و موافقت 
با افزایش قیمت خودرو های داخلی 
مهر تائیــدی به حمایــت دولت از 
انحصارگــران داخلــی زده و در این 
میان قطعه سازان هم به رغم بی کیفیتی 
محصولات شان از شــرایط موجود 
راضــی بــوده و سردســته مخالفان 
واردات خودرو هســتند تــا منافع 

خودشان تامین شود.
 قطعــه ســازان صــدای 

قالیباف هم درآوردند!
انتقاد قالیباف به طور مشــخص 
سودجویی قطعه ســازان از شرایط 
انحصار بازار خودرو را نشان می دهد 
طوری که در تازه تریــن انتقادش از 
دولت گفت: چطور می شود در سال 
بیش از ۸ میلیارد دلار قطعه وارد کرد 
امــا برای واردات خودروی کارکرده 
منابع مالی نداریم چراکه نمی خواهند 
اجــازه رقابت بدهنــد بنابراین این 
تصمیــم به ضــرر مصرف کنندگان 
 و بــه نفــع مونتــاژکاران داخلــی 

است. 
 او معتقد اســت قانون واردات 
خودرو های کارکرده با هدف افزایش 
عرضه خودرو و کاهش قیمت ها در 
مجلس تصویب شــد و درحالی که 
انتظــار می رفــت به زودی شــاهد 
اجرای آن باشــیم اما متأسفانه تاکنون 
دولت اقدامی در این زمینه انجام نداده 
همچنین مقایسه حجم بالای واردات 
قطعات خودرو و ممانعت از واردات 
این خودرو ها به دلیل کمبود بودجه، 

سیاست گذاری غیرمنطقی است.
 این انتقاد رئیس مجلس شورای 
اســلامی در حالی مطرح می شود که 
یکی از همین قطعه سازان که پرونده 
مفتوحی هــم در بــازار دارد، برای 
بدســت گرفتن ســکان بزرگ ترین 
خودروسازی کشــور تلاش می کند 
و در حالی که تنها ۳۰ درصد ســهام 
آبی پوشــان جــاده مخصوص را در 

اختیــار دارد؛ ادعای مالکیت کرده و 
از هیچ تلاشــی برای رسیدن به این 
خواسته اش دریغ نمی کند!  از سوی 
دیگر، تجربه ســه سال گذشته نشان 
داده همراه با توقف واردات خودرو، 
هر بار که مجلس یا دولت بازگشایی 
واردات را به طور جزئی زمزمه کرده 
مخالفان جلوتر دســت به کار شده و 
هر ایده ای را در نطفه خفه کرده اند.  
در سه سال گذشته، اگر واردات 
خودرو مســیر خود را در کنار تولید 
طــی می کرد هم شــاهد قیمت های 
نجومی وارداتی ها نبودیم و هم مسیر 
بازار داخلی ها تا حدود زیادی متعادل 
می کــرد بنابراین ســنگ اندازی در 
تعــادل عرضه و تقاضای خودرو و یا 
مخالفت با واردات خودرو اعم از نو و 
دست دوم می تواند مسیر بهره برداری 
از شــرایط را برای قطعه ســازان و 
محتکران خودرو های وارداتی فراهم 
کنــد؛ وضعیتی که مصرف کننده هیچ 
سهمی در آن ندارد و تنها جیب دلالان 

و محتکران را پر می کند.
 از سوی دیگر براساس گفته های 
مردم در شبکه های اجتماعی بیشترین 
نارضایتــی مــردم از کیفیــت پایین 
قطعات خودرو ها است این درحالی 
است که تورم قطعات خودرو حتی از 
تورم کالا های اساسی هم جلوتر زده 
و مســیر افزایش قیمت را به سرعت 
نور طی می کنــد، اما درمقابل نه تنها 
برکیفیت قطعات خودرو های داخلی 
افزوده نمی شــود بلکه شاهد کاهش 

افت محسوس آن هستیم. 
 افزایــش گلایه مــردم از 

کیفیت پایین قطعات خودرو 
بســیاری از مردم در شبکه های 
قطعــات  کیفیــت  از  اجتماعــی 
خودرو هــای داخلــی می نالنــد و 
معتقدنــد کیفیــت قطعــات دیگر 
مانند ســابق نیســت موضوعی که 
 بســیاری از مکانیک ها نیز آن را تایید 

می کنند.  
حتــی برخــی لــوازم یدکی 
فروش هــا در شــبکه های اجتماعی 
اعلام کرده اند که که قطعات فراوانی 
وجود دارد که هنوز از جعبه باز نشده 
خراب هستند و تنها کاری که می توان 
انجام داد برگشت دادن قطعات است، 
اما همان قطعات مجددا برای همکار 

دیگر ارسال می شود.

بازی با انتظارات خودرویی مردم؛

فقط کارکرده برقی و 
هیبریدی بیاورید، بنزینی را 

فراموش کنید!
دولت ترجیح داده است تا برای واردات خودرو های برقی و نه بنزینی تصمیم فوری بگیرد و آیین نامه اجرایی بند )ت( 

تبصره ۹ بودجه ۱۴۰۳ را تصویب و ابلاغ کند.  آیین نامه ای که برای واردات خودرو های )نو و کارکرده( برقی، هیبریدی و 
پلاگین، چراغ سبز نشان داده است.

اتابک وزیر صمت:

ارز حاصل از صادرات باید در اختیار 
تولیدکننده باشد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی:

گروه اقتصادی - وزیر صمت گفت: حق تولیدکننده اســت که ارز 
حاصل از صادرات خود را در اختیار داشته باشد.

سیدمحمد اتابک در دیدار با اعضای مجمع کارآفرینان ایران به تبیین 
مهمترین مسائل صنعت کشور پرداخت و اظهار کرد: توسعه صنعتی کشور، 
نیازمند تدوین ســند راهبردی توســعه صنعتی است و در تدوین این سند 
سعی شده از دیدگاه های فعالان اقتصادی، صنعتگران و کارآفرینان استفاده 
شود.بر اساس اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، وی گفت: هم اکنون 
ســند راهبردی توسعه صنعتی در حال تدوین است و پیش بینی می کنم تا 

دو ما آینده نسخه اولیه این سند قابل ارائه باشد.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه در ایجاد صنعت باید به 
مزیت اقتصادی توجه کرد، افزود: در تدوین سند راهبردی توسعه صنعتی 

۷ تا ۸ رشته فعالیت به عنوان اولویت مشخص شده است.
وی همچنین با اشاره به مشکلات تخصیص ارز گفت: حق تولیدکننده 

است که ارز حاصل صادرات خود را در اختیار داشته باشد.
اتابک با بیان اینکه سیاست های ارزی و تجاری کشور همسو نیستند، 
افزود: باید به همه مؤلفه های توسعه، تولید و تجارت توجه کرد و بر همین 

مبنا ما پیشنهاد تشکیل شورای عالی صادرات را مطرح کردیم.
وی در ادامه به موضوع ناترازی ها اشاره و تاکید کرد: هر کجا خواستیم 
ناترازی را تراز کنیم، آن را زیر مجموعه دستگاه دولتی قرار دادیم و به مرور، 

حمایت یا مشوق برداشته شد اما کنترل و قوانین آن باقی ماند.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: در بحث تأمین گاز و برق 
واحدهای صنعتی باید همفکری کرد تا بتوانیم این ناترازی در حوزه انرژی 

را مدیریت کنیم.
وی همچنین در بخشــی از ســخنان خود به موضوع اصلاح قیمت 
خودرو اشــاره کرد و گفت: قرار شــده خودروسازان بابت اصلاح قیمت 
خودرو مبالغی را به قطعه سازان تزریق کنند که این امر باعث حرکت چرخه 

تولید و افزایش میزان تولید خودرو می شود.
گفتنی اســت در ابتدای این نشست تعدادی از کارآفرینان و صاحبان 
صنعت، دیدگاه های خود در خصوص مسائل مبتلا به صنعت ارائه کردند. 
موضوع تخصیص ارز، تدوین ســند راهبردی صنعتی، تفویض اختیارات 
بیشــتر به معاونان و مشــکلات گمرکی از مهمترین موارد مطرح شده در 

این نشست بود.

 

گــروه اقتصادی  - بــا این رویه ای 
کــه بانک ها در پیــش گرفته اند و حاضر 
نیســتند برای اجرای تأمیــن مالی جهش 
تولید مســکن، حتی یک ریال وام بدهند، 
نمی توان چشــم انداز روشنی برای تحقق 
ســاخت سالانه یک میلیون مسکن ترسیم 

کرد.  
شهریورماه ۱۴۰۰ قانون جهش تولید 
مســکن از ســوی رئیس جمهور وقت به 
وزرای راه و شهرســازی و امور اقتصادی 
و دارایی جهت اجرا ابلاغ شــد. قانونی که 

سهم بانک ها در تامین مالی ساخت حداقل 
یک میلیون واحد مسکونی در سال را مورد 
تاکید قــرار داده بود، اما بخش عمده ای از 
بانک ها، حاضر به اجرای این مهم نشدند.

قانون جهــش تولید مســکن برای 
بانک های متخلف در پرداخت تسهیلات 
ســاخت مســکن، جریمه مالیاتی هم در 
نظر گرفت، اما باز هم بانک هایی بســیاری 
بی توجه به این قانون، راه دیگری را رفتند. 
این در شــرایطی بود که بانک مرکزی در 
جایگاه ناظر بر عملکرد بانک ها، کم کاری 

داشــت و خروجی این رویــه نامطلوب، 
پرداخت صفر ریال از ســوی بســیاری از 
بانک ها برای تحقق جهش تولید مســکن 

بوده و هست.
خروجــی صفر درصدی در این 

بانک ها
به بیان دقیق تر، جدیدترین آمار منتشر 
شــده در خصوص میزان تسهیلات دهی 
بانک هــا در اجرای قانون مذکور، نشــان 
می دهد که از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه، 
۱۴ بانک کشور، حتی یک ریال هم به عنوان 

تسهیلات ساخت مسکن پرداخت نکرده 
اند. 

بانک هایی نظیر پاسارگاد و کارآفرین 
که بی توجه به اجرای قانونی مهم برای خانه 
دار شدند مردم، ترجیح می دهند تسهیلات 
بانکی را صرف شرکت های زیرمجموعه و 

مرتبط با خود کنند.
به نظر می رســد با ایــن رویه ای که 
چنین بانک هایی در پیش گرفته اند و حاضر 
نیستند برای اجرای تأمین مالی قانون جهش 
تولید مســکن، حتی یک ریال وام بدهند، 

نمی توان چشــم انداز روشنی برای تحقق 
ساخت سالانه یک میلیون مسکن در سطح 

کشور ترسیم کرد. 
بر اساس قانون جهش تولید مسکن، 
در سال های ۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۲، بانک های 
کشور باید مجموعا یک هزار و ۴۲۳ هزار 
و ۹۰۰ میلیارد تومان تســهیلات ساخت 
مسکن به متقاضیان پرداخت می کردند که 
در نهایــت از این رقم، فقــط ۱۸۳ هزار و 
۳۶۷ میلیارد تومان از ســوی این بانک ها 
پرداخت شد که بیان گر عملکرد نزدیک به 

۱۳ درصدی بانک هاست که رقم ناچیزی 
است. 

جریمــه مالیاتــی بانــک های 
متخلف، یک شوخی است!

طبــق قانون، بانک هــای متخلف و 
کــم کار در پرداخت تســهیلات نهضت 
ملی مســکن، جریمه مالیاتی می شــوند. 
ســازوکاری به ظاهر بازدارنده، اما بی اثر، 
چراکه طبق گــزارش تفریغ بودجه ۱۴۰۲ 
دیوان محاسبات کشور، بانک های مشمول 
جریمه مالیاتی، به جز یک بانک، بقیه حاضر 

به پرداخت این جریمه مالیاتی نشده است.
را  بانــک مرکــزی، نظــارت 

فراموش کرد؟
مســلماً در ایــن شــرایط، نمی توان 
از نقــش بانک مرکزی به عنــوان ناظر بر 
عملکرد بانک ها چشم پوشــی کرد. زمانی 
که بانک مرکزی سهمیه بانک های مشمول 
پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن را 
تعیین و ابلاغ می کند، ضرورت نظارت بر 
اجــرای ابلاغیه در بانک ها از ســوی نهاد 

ناظر، دو چندان است.

با این بانک های صفر ریالی، فاتحه جهش تولید مسکن را بخوانید!

اما در شرایطی که بازار خودرو درحال 
مهیــا شــدن بــرای ورود خودرو های 
وارداتــی اعــم از نو و دســت دوم به 
کشــور می شــد تا هم مصــرف کننده 
اختیار عمل بیشــتری بــرای انتخاب 
داشــته باشــد و هم از انحصار چندین 
و چند ســاله خودروســازان داخلی که 
هنری جــز گران کردن ندارند کاســته 
شود به نظر می رســد دولت نیز طرف 
انحصارگران داخلی را گرفته و نســبت 
بــه اجرای قانــون واردات خودرو های 
کارکــرده تعلــل آگاهانــه می کنــد. 

اجرای مصوبه مولدسازی اموال دولتی به بن بست رسیده است
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